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هر خبرنگاری نخواست، پروانه نگیرد
محمد مهدی اسماعیلی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
درباره انتقاداتی که نسبت به ارائه پروانه خبرنگاری به 
خبرنگاران مطرح شده و بیان می شود که این پروانه 
صف خبرنگاران را از یکدیگر جدا می کند و به اصطلاح 
خودی و غیرخودی می شوند، گفت: اساسا این بحث با 
دغدغه حفظ امنیت شغلی خبرنگاران در ارتباط است 
نه کار ما. چرا؟ گزارشی را خدمت رئیس جمهور دادم 
گفتم ما ابتدای دولت ۴ هزار خبرنگار داشتیم که در 
مرداد ماه به ۸ هزار و ۵۰۰ نفر رسیدند و با تسهیلاتی 
که ارائه دادیم الان به یازده هزار و ۵۰۰ نفر رسیده اند 
و در حال حاضر برای یازده هزار و ۵۰۰ نفر در صندوق 

هنر خدمات بیمه ای را انجام می دهیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: ما یک لایحه 
جامع رسانه ای را داشتیم تقدیم مجلس می کردیم اما 
روندش در مجلس بســیار طولانی بود )همان لایحه 
مطرح شــده در دولت قبل( آمدیــم این بحث را در 
آئین نامه خودمان گنجاندیم. الزامی هم نداریم هرکس 
خواســت می آید پروانه یا کارت خبرنگاری می گیرد، 
هرکسی هم خواست نگیرد. وی درباره این که دریافت 
پروانه خبرنگاری چه مزیتی برای اهالی رســانه دارد، 
عنوان کرد: آن هایی که شناسایی می شوند مشخصات 
صنفی شان ثبت می شــود. مگر الان که یازده هزار و 
۵۰۰ نفر را در صندوق هنر بیمه کردیم کسی تا حالا 
اعتراض کرده که مسئله سیاسی و یا غیرسیاسی مطرح 
شده است که بگویند فلان خبرنگار برای فلان روزنامه 
است و فلان خبرنگار برای روزنامه دیگر؟ من احساس 
می کنم ســوءتفاهم شده است. حال من این حرف را 
کجا زدم؟ در تبریز خبرنگاران گله داشتند که ما امنیت 
شغلی نداریم من گفتم ما موضوع را دنبال می کنیم تا 
همه خبرنگارانی که کار خبری انجام می دهند فارغ از 

گرایش سیاسی ساماندهی شوند.
اسماعیلی تاکید کرد: من آدم صریحی هستم و صریح 
صحبت می کنم و هیچ حرف غیرشــفاف و درگوشی 
هم ندارم، مگر در ایــن دولت ۴ هزار نفر خبرنگار را 
یازده هزار و ۵۰۰ نفر کردیم یک نفر در این جماعت 
پیدا شد که بگوید من را به خاطر گرایش سیاسی عضو 
صندوق هنر نکرده اند؟ این پروانه هم همان است. ما 
داریم صنــدوق را قانون مندتر می کنیم تا به جز این 
یازده هزار و ۵۰۰ نفر بقیه خبرنگاران هم شناســایی 

شوند.
وی درخصــوص این که مطرح می شــود دادن پروانه 
خبرنگاری باید توسط نظام صنفی صورت گیرد دیدگاه 
وزارت ارشــاد در این خصوص چیست، بیان کرد: به 
نظام صنفی اعتقاد دارم و قبول هم دارم اما نظام صنفی 
نیاز به قانون دارد، قانون فرآیندش طولانی مدت است 
و من باید بایستم بگویم خبرنگاران ۳ سال صبر کنند 
و ببینند قانون تصویب می شــود یا خیر؟ می خواهم 
امروز این خدمات را به خبرنگاران بدهم آن قانون هم 

ان شاالله اگر سر وقتش تصویب شد، چه بهتر. 
اسماعیلی ادامه داد: ما البته نیازی به تشویق دوستان 
نداریم اما دوست داریم اگر مسئله ای مطرح می شود 
من که در اختیار دوستان هستم یک روز صبر کنند و 
از من سوال کنند. مشاهده می کنم برای یک خبر که 
ناقص می آید کلی مصاحبه و کلمات عجیب و غریب 
استفاده می کنند! ما مگر این کاره هستیم؟ ما ۴ هزار 
خبرنگار اول دولت در صندوق هنر داشــتیم در حال 
حاضر یازده هزار و ۵۰۰ نفر شده اند. هر خبرنگاری کار 
خبری انجام می دهد عزیز ماست و روی چشم ما جا 

دارد و ما هم موظفیم به آن ها خدمات بدهیم.

اسلام با بفرما موافق نه با بتمرگ
آیت الله مسعودی خمینی، عضو جامعه مدرسین حوزه 
علمیه قم به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: گشت ارشاد 
نباید این قدر بداند که معنای بنشین، بفرما و بتمرگ 
متفاوت است؟ اسلام با بفرما موافق است نه با بتمرگ. 
به گزارش خبرآنلاین، آیت الله »علی اکبر مســعودی 
خمینی« عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، صریح 
و بدون تعارف سخن می گوید چه وقتی درباره حجاب 
صحبت می کند و با انتقاد از روش های امر به معروف، 
تاکید دارد »حجاب باز زور درست نمی شود« و »گشت 
ارشــاد نباید این قدر بداند که معنای بنشین، بفرما و 
بتمرگ متفاوت است؟« چه زمانی که روی سخنش 
با مســئولان است و گلایه مند می گوید؛»همین که 
مردم بی تفاوت شده اند بدترین ضربه است.«روحانی 
برجســته حوزه علمیه قم که ردپای جریان حذف و 
خالص سازان در حوزه علمیه را تایید می کند معتقد 
است باید مسئولان طوری عمل کنند که مردم فکر 
نکنند فقط دنبال پول و ریاست هستند برهمین اساس 
هم به آیت الله جنتی توصیه می کند مسئولیت را کنار 
بگذارد؛» با احترام فراوانی که برای آقای جنتی قائل 
هستم، اما خب حالا پیر شده اند. ۱۰۰ سالشان است 
دیگر باید در خانه بنشینند. لذا من معتقدم که باید 
یک مقدار فکر کنیم که مردم متوجه باشند که ما به 
دنبال ریاست و پول و خصوصیات شخصی نیستیم. اگر 

این طور باشد همه می آیند و رأی می دهند.«
آیت الله مســعودی خمینی در این گفتگو همچنین 
گریزی به ردصلاحیت چهره های برجسته ای چون 

آیت الله هاشمی و علی لاریجانی نیز زد.

کنایه یک تندرو به همسر رئیسی
اظهارات اخیر جمیله علم الهدی همسر رئیس جمهور 
درباره »بانــوی اول« همچنان با واکنش های زیادی 
روبرو است.مالک شریعتی نماینده مردم تهران درباره 
اظهارات همسر رئیسی درباره »بانوی اول« در توئیتی 
نوشت: براساس نظر رهبر حکیم انقلاب، عنوان بانوی 
اول انقلاب اسلامی، برازنده این دو بانوی فداکار است:

خانم ســتاره سردشت و خانم حلیمه ربیعی اصل 
دو مادری هســتند که ۹ شــهید در دفاع مقدس 

تقدیم کردند.

چشم انداز

انفجار تروریستی در آنکارا
رسانه های ترکیه دیروز)یکشنبه( از وقوع انفجاری شدید 
در نزدیکــی پارلمان این کشــور در آنــکارا خبر دادند. 
بــه گزارش یورونیوز، وزارت کشــور ترکیه از »حمله ای 
تروریستی« در پایتخت این کشور سخن گفته است. به 
گفته این وزارتخانه دو مامور پلیس ترکیه در این حمله 
مجروح شدند. وزارت کشــور ترکیه گزارش داده که دو 
نفر با خودرو به دنبال ورود به اداره امنیت ترکیه وابسته 
به وزارت کشــور بودند.بنا به اعلام وزارت کشور ترکیه 
یکی از »دو تروریســت« در انفجار انتحاری کشته شد 
و ماموران تلاش نفر دوم برای آســیب زدن را »خنثی« 
کردند.بنــا به گزارش ها دومین مهاجــم در درگیری با 
ماموران پلیس کشته شده است. بنا به گزارش رسانه های 
ترکیه از منطقــه ای در مرکز آنکارا که چند وزارتخانه و 
پارلمان این کشور در آن واقع شده اند صدای تیراندازی 
شنیده شده است. طبق همین گزارش ها تعداد زیادی از 
خودروی های پلیس و آمبولانس به محل اعزام شده اند. 
میــزان جراحت دو مامور پلیس ترکیه در جریان حمله 
روز یکشنبه »ســطحی« عنوان شده است. وزیر کشور 
ترکیه ابراز امیدواری کرده است که حال هر دو مامور به 
سرعت بهبود پیدا کند. هر دو مامور به بیمارستان منتقل 
شده اند. هنوز هیچ گزارشی درباره هویت عاملان حمله 
روز یکشنبه در آنکارا منتشر نشده است. گروه های کُرد، 
چپ افراطی و داعش سابقه انجام حملات مشابه در ترکیه 
را دارند. پارلمان ترکیه قرار است روز یکشنبه فعالیت های 
خود را از سر بگیرد. رای گیری درباره پیوستن سوئد به ناتو 

در دستورکار نمایندگان خواهد بود.

ارمنستان؛ چرخ پنجم ناتو علیه روسیه ؟
روزنامه الوطن در روز ۲۸ سپتامبر نوشت: ایالات متحده 
در حال گشودن جبهه های جدیدی در مولداوی و قفقاز 
جنوبی با عزم محاصره روســیه اســت.مبنای سیاست 
واشنگتن بر این شناخت است که نیروهای مسلح اوکراین 
حتی با حمایت آمریکا و اروپا نمی توانند در مقابل ارتش 
روسیه مقاومت کند و در میدان نبرد به پیشرفتی دست 
یابند. واشنگتن بیهوده روی امکان محاصره نظامی روسیه 
از طریق اوکراین شرط بندی کرد. به همین مناسبت دولت 
آمریکا اقدام به گشودن جبهه های جدیدی علیه روسیه 
کرده اســت. ناتو به رهبری ایالات متحده تصمیم گرفته 
یک جبهه علیه روسیه در جمهوری مولداوی بازکند. غرب 
در حال حاضر با اســتفاده از روابط موجود بین مولداوی 
و کشورهای ناتو، در زمینه های نظامی و فنی، سلاح های 
مختلفی را برای آماده  سازی برای اقدامات نظامی احتمالی 
علیه روســیه آماده می کند.اخیراً دولت مولداوی تصمیم 
گرفت تا یگان هایی از نیروهای ناتو را در خاک خود مستقر 
کند. دولت مولداوی این واقعیت را نادیده گرفته که چنین 
اقدامی منجر به تضعیف امنیت و  حاکمیت این کشــور 
می شود همانگونه که در اوکراین شد.دولت ایالات متحده 
مدعی است که قصدش تقویت توان دفاعی مولداوی است 
و نه دشمنی با روسیه. این بهانه غیر مستقیم می خواهد 
بگوید که مولداوی را خطر روسیه تهدید می کند.چندی 
پیش “آناتولی نوساتی”، وزیر دفاع مولداوی خواهان بودجه 
اضافی برای ایجاد یک سیستم دفاع هوایی برای محافظت 
از حریم هوایی کشور شد.محافل بین المللی با آگاهی از 
استراتژی امریکا برای محاصره روسیه معتقدند آن کشور 
در پــی ایجاد کانون های تنش در شــرق اروپا و هم مرز 
با روسیه اســت.امریکا تلاش می کند تا مولدوای را هم 
مانند اوکراین وادار به جنگ نیابتی با روسیه کند.آمریکا 
همچنین سرگرم شعله  ور کردن آتش یک درگیری نظامی 
در قفقاز جنوبی است و با همین هدف یک مانور نظامی 
مشترک با ارمنستان انجام داد.“نیکول پاشینیان”، نخست 
وزیر ارمنستان، می کوشد هرچه بیشتر خود را به امریکا 
بچسباند و ارتش آن کشور را تابع ناتو کند که بطور طبیعی 
این اقدام موجب نگرانی مسکو است. بویژه که ایروان یکی 
از اعضای سازمان پیمان امنیت جمعی است و روسیه از 
دیر باز در این کشور پایگاه نظامی دارد.مانورهای نظامی 
آمریکا با ارمنســتان بدون شک باعث درگیری در قفقاز 
جنوبی و بی ثباتی اوضاع در سراسر منطقه قفقاز خواهد 
شد. امید امریکا از این آتش افروزی درگیر کردن روسیه در 

چند جبهه جنگی است.

اعزام کارشناسان سازمان ملل به 
قره باغ؛ خروج صد هزار ارمنی 

در حالی که برآورد می شــود تاکنون صــد هزار ارمنی 
ساکن قره باغ کوهســتانی از ۱۲۰ هزار نفر جمعیت آن 
طی یک هفته گذشته از منطقه خارج شده اند، سازمان 
ملل کارشناســان خود را بــرای ارزیابی وضعیت آنها به 
خان کندی اعزام می کند. شــبکه ســی ان ان روز شنبه، 
هشتم مهرماه، گزارش داد که تاکنون ۸۰ درصد ساکنان 
ارمنی خان کنــدی از قره باغ خارج شــده اند. جمهوری 
آذربایجان تضمین داده است که ارمنی های ساکن قره باغ 
می توانند با حفظ زبان، دین و فرهنگ خود، به زندگی در 
این منطقه و تحت شهروندی جمهوری آذربایجان ادامه 
دهند؛ اما مقامات محلی و دولت ارمنســتان از ساکنان 
خواسته اند قره باغ را ترک کنند. ویدئوهای منتشر شده در 
رسانه های جمهوری آذربایجان و ارمنستان از مصاحبه با 
کسانی که قره باغ را ترک می کنند نشان می دهد بخشی 
از آنها مایل به بازگشــت به خانه خود بوده، برخی مردد 
هستند و برخی نیز می گویند زندگی در ارمنستان را به 
شهروندی جمهوری آذربایجان ترجیح می دهند.تاکنون 
نه جمهوری آذربایجان، نه ارمنستان و نه ساکنان قره باغ 
کوهستانی ادعایی درباره اجبار ساکنان به تخلیه منطقه 
مطرح نکرده انــد؛ اما ارمنی ها می گویند که نگران آینده 
خود هستند.استفان دوجاریک، سخنگوی دبیرکل سازمان 
ملل متحد، روز جمعه در یک نشست مطبوعاتی گفت که 
ســفر این هیئت مورد توافق آذربایجان بوده و در دو روز 
آینده انجام خواهد شد.به گفته او، کارشناسان سازمان ملل 
به دنبال ارزیابی وضعیت قره باغ کوهستانی و شناسایی 
نیازهای بشردوستانه برای افراد باقی مانده در این منطقه و 

افرادی هستند که به ارمنستان نقل مکان می کنند.

تحلیل

همدلی|   آرزو بخشــنده: دیروز رئیسی در 
پیامی با تبریــک روز ملی جمهوری خلق چین 
به »شی جین پینگ«، از حرکت رو به پیشرفت 
برنامــه همکاری جامع ۲۵ ســاله ایران و چین 
به عنوان چراغ راه آینده همکاری های دو کشور، 
هماهنگی های منطقه ای و بین المللی فیمابین 
به ویژه در قالب پیوستن جمهوری اسلامی ایران 
به سازمان همکاری شانگهای و بریکس را عرصه 
جدیدی برای همکاری دو کشــور و پیشــبرد 
چندجانبه گرایی دانســت و ابراز امیدواری کرد 
در پرتو تشــریک مساعی، روابط دو کشور شاهد 
گســترش بیش از پیش همکاری های دوجانبه، 
منطقه ای و بین المللی در تمامی زمینه ها باشد. 
این در حالی است که بعد از توافق ایران و چین و 
نقدهایی که بر آن وارد شده تا کنون هیچیک از 
مسئولان توضیحی درباره بخش های عملیاتی این 
توافق راهبردی و شــیوه های اجرای آن نداده اند. 
در این مدت حتی نشــانه های اجرایی شدن این 
توافق دیده نشده و به نظر می رسد آنچه که دولت 
ســیزدهم از آن به عنوان یک توافق بلند مدت 
راهیردی نام می برد بیشــتر جنبه های تبلیغی و 
پروپاگاندای رسانه ای داشته است. بعد از گذشت 
مدت نسبتا طولانی از امضای این سند همکاری 
مسان دو طرف بسیاری از کارشناسان می گویند 
چیز بیشــتری از این توافق و نحــوه اجرای آن 
نمی دانیم و روابط ایران و چین بیشتر به فروش 
با تخفیف نفت ایران به چین خلاصه شده است؛ 
یا اگر غیر از این باشد دولت سیزدهم اطلاع رسانی 

چندانی در این باره نداشته است.
»حشــمت الله فلاحت پیشه« کارشناس مسائل 
سیاست خارجی در گفت و گو با همدلی می گوید: 
در دنیای امروزیکی از مولفه های اصلی در گرایش 
به اسناد همکاری های بلندمدت پیش بینی ثبات 
و امنیت در مناسبات اســت. بدون تردید چین 
برای رسیدن به اهداف خود در منطقه برنامه های 
مشــخصی را دنبال می کند. مناســبات جهانی 
مناســباتی به هم پیوسته اند و چین برای اینکه 
بتواند هدف خود را در کمربند اقتصادی ابریشم 
اجرا کند به دنبال ثبات و امنیت مسیر این طرح 
است. به همین دلیل این طرح به دنبال توسعه و 
کاهش تنش هاست. اما باید در نظر داشت که برای 
ایران هرگونه تفاهم نامه و سندی نباید به ایجاد 

تعهد در شرایط تحریم ختم شود.
در دنیای امروز علت گرایش به اســناد همکاری 
هــای راهبردی بلندمدت پیــش بینی ثبات در 
مناسبات است. در مسیر توسعه و کاهش تنش 
هاست. ایران و چین ..جایگاه منطقه ای و جهانی 
دارند. بخشی از بالاترین مسئولان کشور را وارد 
کردیم اما طرف چینی اکراه...ایران اعلام کرد که 
به خاطر حساسیت چینی ها الحاقات گفته نمی 
شود...توافق راهبردی خوب است و نباید به منجر 

لبه تعهد در شرایزط تحریم شود .
فلاحت پیشــه در پاسخ به این سوال که در مدت 
زمان طی شــده از توافق ایران و چین، این ســند 
همکاری چه دستاوردهایی برای ایران داشته است، 
می گوید: در حــال حاضر تنها چیزی که از روابط 
ایران و چین دریافت می شــود فروش حدود یک 
میلیون بشکه نفت است که با تخفیف در اختیار آنها 

همین  در  می گذاریم. 
حال چینی ها احتمالا 
منت هم بر ســر ایران 
دالان  کــه  می گذارند 
دور زدن تحریم ها برای 

ایران شده اند. 
وی می افزایــد:» بــه 
دلیل شــفاف و علنی 
نبودن ضمایم این سند 
همکاری، هنوز کسی 
نمی داند که این توافق 

در چه بخش هایی در حال اجراست و اگر اجرایی 
شده است چه موضوعاتی را دربر می گیرد. مقدمات 
این توافق از زمان تحریم های سنگین ترامپ شکل 
گرفت. اینکه می گوییم توافق راهبردی خوب است 
به این معنا نیست که در شرایط تحریم و مشکلات 
اقتصادی تعهداتی را بپذیریم که شاید منافع ایران 
را آنگونه که باید تامین نکند. واقعیت این اســت 
که چینی ها به زیرساخت های تجاری و اقتصادی 
ایران از یک سو و نفوذ منطقه ای کشورمان برای 
پیشبرد برنامه های خود نیاز دارند و ازسوی دیگر 
ایران هم با توجه به شــرایط آسیب پذیر کنونی، 
طالب پیوندهای استراتژیک با چین است. توافق 
۲۵ ســاله ایران و چین در چنین شــرایطی به  
امضا رســید و بعد از آن بحث های دیگری شکل 

گرفت که عــده ای موافق بودند و برخی هم ابراز 
مخالفت کردند.« نماینده ســابق مجلس درباره 
ابهامات موجود درباره این توافق معتقد اســت:» 
باید فضای ذهنی مردم شــفاف شود. مردم حق 
دارند در حالیکه مسئولان به مناسبت های مختلف 
درباره این توافق و راهبردها حرف می زنند بدانند 
زوایای این همکاری ها چیست. می گویند بخشی 
از این توافق محرمانه 
است و چین راضی به 
انتشار علنی آن نیست، 
که به نظر می رسد این 
موضوع فقط یک بهانه 
باشــد. در حال حاضر 
کشــورهای  با  چین 
عربــی حــدود ۴۰۰ 
میلیارد دلار مناسبات 
کرده  ایجاد  اقتصادی 
که همه آنها به صورت 
شفاف در معرض دید همگان است؛ چطور درباره 
ایران این شفافیت را به خرج نمی دهد؟ در بخش 
ضمایم این سند همکاری نیز که بخش عملیاتی 
محسوب می شود هم توضیحی برای افکارعمومی 
وجود ندارد. توافق اعلام شده فقط نقشه راه بود 
و باید نقشــه عملیاتی آن نیز برای افکار عمومی 
روشن شود.«فلاحت پیشه با اشاره به تحریم های 
ایران و مشــکلات اقتصادی موجود به این نکته 
اشاره می کند که مشکلات بانکی ایران و نپیوستن 
ما به FATF موجب شده که چینی صراحتا اعلام 
کنند که ایران باید موانع پیش روی همکاری های 
ایران برداشته شــود که تا کنون اقدامی در این 
زمینه نشده اســت.در حالیکه چین و آمریکا از 
طرف های اصلی موضوع  FATF هستند. رئیس 

پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس در پاسخ به 
این سوال که آیا میانجیگری چین در روابط ایران 
و عربســتان را هم باید در مسیر توسعه روابط 
اقتصادی چین در منطقه تفســیر کنیم عنوان 
می کند:» مناسبات اقتصادی در دنیا پیوسته اند 
و همه مولفه ها برای تامین پایدار توافق ها باید 
مهیا باشد.« کارشناس سیاست خارجی در ادامه 
می گوید:» چین بر اســاس یک نقشه منظم و 
برنامه ریزی شــده با به روز کردن جاده ابریشم 
سنتی و ظرفیت های آن می خواهد قابلیت های 
کشورش را به نفاط دارای ظرفیت ۱۰۰ کشوردر 
این مسیر وصل کند. چینی ها به شکل سنتی 
امنیت این مسیر را می سنجند و نقاط پر تنش 
را شناسایی می کنند. پیکان اهداف چین هرجا 
که ثروتی در مسیر جاده ابریشم باشد به سوی 
ایجاد ثبات حرکت می کند.وی در پاسخ به اینکه 
با توجه به شــرایط تحریمی ایران و موانعی در 
مسیر همکاری های بین المللی وجود دارد این 
توافــق در حد تبلیغات دولتــی و پروپاگاندای 
طرفداران نگاه به شرق می ماند یا نقش موثرتری 
خواهــد داشــت؟ تصریح می کند: این ســند 
همــکاری در کوتاه مدت، روابط  دو کشــور را 
احتمالا به فروش نفت ایران با تخفیف های کلان 
خلاصه می کند.ما روزانه میلیون ها  دلار به چین 
بابت خرید نفت تخفیف می دهیم در حالی که 
با این مبلغ می نوان اقتصاد یک شهر را سامان 
داد. معتقدم در کوتاه مدت اثری از اجرای سند 
راهبردی نیست و عایدی برای ایران به ارمغان 
نیاورده، جز شعار و تبلیغات. این سند در زمان 
تحریم های ترامپ معروف شد به راه گریز ایران، 
اما در بلند مدت در صورت رفع موانع می توان به 

دستاوردهای آن امیدوار بود. 

گفت وگوی همدلی با حشمت الله فلاحت پیشه در باره سطح روابط تهران ـ پکن 

فروش روزانه یک میلیون بشکه نفت با تخفیف ویژه

دوشنبه 10 مهر 1402  سال هشتم   شماره 2270

همدلی|  »مرتضی الویری« چهره سیاسی اصلاح طلب می گوید: 
افراد توانمند از حضور در انتخابات مجلس شورای اسلامی ناامید 
شــدند و مجلســی هم که برآمده از رای مردم نباشد و توسط 

نهادهای قدرت به روی کار آید، مجلسی غیر مردمی خواهد بود.
به گزارش خبرآنلاین، مســیر پیش روی اصلاح طلبان در ۶ ماه 
آینده و چند و چون حضورشــان در انتخابات مجلس دوازدهم 
هنوز روشن نیست؛ برخی از آنها از هرگونه اظهار نظر خودداری 
می کنند و ترجیح می دهند پس از اعلام نتایج صلاحیت ها توسط 
شورای نگهبان تصمیم  مشخصی بگیرند، بعضی هم در پیش ثبت 
نام انتخابات مجلس شــرکت کردند، تایید شــدند و معتقدند 
اصلاح طلبان باید با اعتدالیون ائتلاف کنند، بلکه حداقل ۳۰ نفر 
وارد مجلس دوازدهم شوند تا به نوعی ضربه گیر برخی تندروی ها 
باشــند. اما مرتضی الویری، چهره سیاسی اصلاح طلب که سابقه 
نمایندگی مجلس را هم در کارنامه دارد، تنها راه برون رفت از وضع 
فعلی، افزایش مشارکت مردم و کارآمدی نهاد انتخابات در کشور را 

لغو نظارت استصوابی و اصلاح قانون انتخابات می داند.
او معتقد است که عملکرد مجالسی که برآمده از آرای واقعی مردم 
نباشند، مورد تایید هم  نیستند و نمی توان انتظار حل مشکلات را 
در چنین مجالسی داشت همچنین اگر مجلس و نمایندگانی مانند 
مجلس یازدهم روی کار آیند، وضعیت کشور خراب تر خواهد شد.

آقای الویری درباره مسیر پیش روی اصلاح طلبان و نحوه حضور 
آنها در انتخابات مجلس دوازدهم تحلیل خود را چنین ابراز داشته 
است: بر این باورم که نهاد انتخابات، نهادی اساسی و بنیانی در یک 
نظام مردمسالار و دموکراتیک است و اگر این نهاد کار خود را به 
طور مطلوب انجام دهد جلوی هرگونه خودکامگی را می گیرد و 
زمینه برای بهره گیری از خرد جمعی را فراهم می کند. اما متاسفانه 
این نهاد مهم در کشور ما ناتوان شده و سازوکارهای انتخاباتی به 
نحوی شــکل گرفته است که افراد توانمند از حضور در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی ناامید شدند و مجلسی هم که برآمده از 
رای مردم نباشد و توسط نهادهای قدرت به روی کار آید، مجلسی 
غیر مردمی خواهد بود. این اتفاق تلخی است که به دلیل اجرای 

روش های ناصواب در کشور ما افتاده است، به همین دلیل بسیاری 
مردم و سیاسیون رغبتی برای حضور در انتخابات ندارند. تنها راه 
برون رفت از این وضعیت لغو نظارت اســتصوابی و اصلاح قانون 
انتخابات است؛ نظارت استصوابی که از انتخابات مجلس چهارم 
آغاز شد و ادامه یافت، همچنین قانون انتخابات که برمبنای نظارت 
استصوابی و با دیدگاه های تنگ نظرانه در جهت حذف نیروهای 
کارآمد تنظیم شــد شــرایط را به گونه ای کرده که برگزاری هر 
انتخابات آزاد و منطقی را ناممکن کرده است، بنابراین تنها راه، لغو 

نظارت استصوابی و اصلاح قانون انتخابات است.
اختلاف سلیقه در همه محافل وجود دارد؛ اما مشخصا درباره آقای 
بهزاد نبوی بگویم که ایشان از چهره های کارآمد و دلسوز انقلاب 
بوده و هســت که امتحانش را در طول بیش از ۴۰ ساله انقلاب 

اسلامی و حتی پیش از انقلاب پس داده است.
خانم منصوری هم که به عنوان رئیس جبهه اصلاحات رای آورد 
شخصی فرهیخته، ایثارگر، ساده زیســت و دلسوز اصلاح طلبان 

شناخته شده و مورد قبول است.
با این تفاسیر به دلیل اینکه آقای نبوی مشکلات و مسائل خاصی 
داشتند برای ریاســت جبهه اصلاحات کاندیدا نشد سرانجام در 
فضایی منطقی و آزاد، اکثر نیروهای اصلاح طلب به ریاست خانم 

منصوری رای دادند و اختلافی هم وجود ندارد.

مرتضی الویری الزام های یک انتخابات موثر را برشمرد

نا امیدی نیروهای کارآمد برای حضور در رقابت های انتخاباتی

همدلی| نماینده خرم آباد و عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس می گوید: آمارسازی که دولت سیزدهم می کند، به 
این برمی گردد به اینکه آقایان واقعا اشراف به کار و امور کشور ندارند. 

یعنی اطلاعات لازم برای ارائه آمار در دسترس شان نیست. 
»مرتضی محمودوند« در گفت وگو با رویداد ۲۴ می گوید: آمارسازی 
که دولت سیزدهم می کند، به این برمی گردد به اینکه آقایان واقعا 
اشراف به کار و امور کشور ندارند. یعنی اطلاعات لازم برای ارائه آمار 
در دسترس شان نیست. خیلی از آمار هایی که دولتمردان می دهند، 
براساس اطلاعات غلط تنظیم می شود. به باور من، اطلاعات نادرست 
و حتی بر پایه دروغ به رئیس جمهور و دولتمردان می دهند و آن ها 
هم بدون ارزیابی، آمارهای غلط را که نشان دهنده پیشرفت کشور 
است را پشــت تریبون اعلام می کنند.محمودوند می گوید: همین 
آمار های غلطی که دولتمردان در دو ســال گذشته ارائه کردند، به 
مرور محل مناقشه شده و می شود و به تبع آن، ناراحتی و گلایه های 

مردم و رســانه ها را در پی داشته و دارد.او می گوید: از همین رسانه 
می خواهم به آقای رییس جمهور، معاونان و وزرای ایشان اعلام  کنم، 
اگر آماری را به مردم می دهید که نشــان از پیشرفت کشور دارد، 
واقعی باشد نه توخالی. به طور مثال زمانی که آقای عبدالملکی وزیر 
کار بود اعلام کرد؛ نرخ بیکاری در استان لرستان شش درصد است؛ 
باید بگویم این آماری که ایشان اعلام می کردند، دروغ محض بود. 
ضمن اینکه دروغ گفته شد، این اظهارنظر، بی احترامی و بی حرمتی 
به مردم استان لرستان بود.محمودوند می گوید: زمانی که وزیر کار 
وقت آمار شش درصد بیکاری در استان لرستان را اعلام کرد، خیلی 
صریح در شــورای عالی دولت که در استان لرستان با حضور آقای 
رئیسی برگزار می شد، اعتراض کردم. همان جا به آقای رییس جمهور 
هم اعلام کردم که با این آمار های دروغ، کار پیش نخواهد رفت. آن 
هم زمانی که اوایل کار دولت سیزدهم بود. جالب است که در همان 
جلسه، با اعتراض من، آمار شش درصد به ۱۳ درصد افزایش پیدا 

کرد. او تصریح می کند: همین که با یک اعتراض، هفت درصد بر آمار 
بیکاری افزود شد، یعنی آمار های اعلام شده دروغ بود. نمی شود که 
یک آمار رسمی طی چند دقیقه، این همه افزایش را به خود ببیند.

این نماینده مجلس می گوید: به همه کسانی که در دولت، دلسوز 
هستند و هدف شان این است که قدمی در راه خدا و مردم برداشته 
شــود، می گویم اگر در زمانی، کاری هم از دستشان برنمی آید، با 
صداقت به مردم بگویند »نمی توانیم«، نه اینکه با آمار دروغ، ضعف 

مدیریت و کم کاری خود را پوشش دهند.

وقتی مسئولان بر امور اشراف ندارند چنین می شود

آمارهای غلط براساس اطلاعات غلط

* رابطه تهران و پکن فعلا به 
فروش»نفت با تخفیف« خلاصه می شود

* در حال حاضر تنها چیزی که از روابط 
ایران و چین دریافت می شود فروش 

حدود یک میلیون بشکه نفت است که 
با تخفیف در اختیار آنها می گذاریم. در 
همین حال چینی ها احتمالا منت هم بر 
سر ایران می گذارند که دالان دور زدن 

تحریم ها برای ایران شده اند


